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سفیر آمریکا در جمهوری آذربایجان : روابط نظامی و امنیتی آمریکا و جمهوری در سطح
بالایی است

منطقه قفقاز همواره جزو اولویتهای آمریکا بوده و روابط با جمهوری آذربایجان حائز اهمیت بسیار است

گ/سرویس ترکیه
خبرگزاری آران / سرویس جمهوری آذربایجان

به گزارش آران نیوز،ریچارد مورنینگ استار سفیر آمریکا در جمهوری آذربایجان در مصاحبه با خبرگزاری آپا اظهار داشت: توجه به منازعات ناگورنو- قره باغ جزو اولین اولویتهای روابط آمریکا و جمهوری

آذربایجان می باشد.

وی افزود: منطقه قفقاز همواره جزو اولویتهای آمریکا بوده و روابط با جمهوری آذربایجان حائز اهمیت بسیار است. آمریکا و جمهوری آذربایجان در عرصه های مهم منطقه ای از جمله: منازعات ناگورنو-

قره باغ، ایران وافغانستان همکاری دارند که کمکهای جمهوری آذربایجان بسیار سودمند بوده است.

همانطور که می دانید در زمینه انرژی آمریکا دارای ارتباطات مهمی با جمهوری آذربایجان است اما این احساس وجود دارد که در اقتصاد جمهوری آذربایجان بایستی تنوع بیشتری صورت پذیرد. براین

اساس همکاریهای مشترکی میان دوکشور درحال انجام است. علاوه براین درخصوص موضوع دمکراسی و حقوق بشر نیاز به همکاری تنگاتنگی میان دو کشور وجود دارد. در مورد ناگورنو- قره باغ کلیه

شهروندان جمهوری آذربایجان فارق از دیدگاههای سیاسی از این منازعات احساس درد و رنج می کنند. ما درچارچوب گروه مینسک به امید یافتن راه حلی به فعالیتهای خود ادامه می دهیم.

سفیر آمریکا درخصوص برقراری پروازهای مستقیم از جمهوری آذربایجان به آمریکا گفت: این موضوع نیاز به برخی توافقات دارد که دراین خصوص اقداماتی در حال انجام است. لذا بنظر می رسد

تحقق آن خیلی دور نخواهد بود.

سفیر آمریکا در پاسخ به این سوال که آیا دلیل خاصی وجود داشته که وی با احزاب مخالف ملاقات نموده ولی تاکنون با حزب حاکم ملاقات نداشته است؟ گفت: من سفیر همه جمهوری آذربایجان

هستم و هر گروه یا فردی که علاقمند به ملاقات با من باشد با او ملاقات می کنم و خوشحال خواهم شد که با حزب ینی آذربایجان (حزب حاکم) ملاقات کنم. وی در مورد بازگشایی فرودگاه خوجالی

توسط ارمنستان گفت: این موضوع با مشارکت همه طرفها می تواند حل شود. در هر صورت حتی اگر فرودگاه مزبور بازگشایی شود، نباید به نیروی نظامی متوسل شد.

آشکار است که بازگشایی فرودگاه یاد شده و عملیاتی نمودن آن کمکی به حل موضوع نخواهد کرد. همانگونه که گروه مینسک گفته است این موضوع می تواند به تنش موجود بیفزاید که هیچکس

علاقمند به آن نیست. گروه مزبور روشن نموده است که گشایش فرودگاه بهیچ وجه تاثیری بر وضعیت ناگورنو- قره باغ نخواهد داشت.بهرحال امیداورم این موضوع ازطریق کانالهای دیپلماتیک و با

توسل به ابرازهای قانونی و نه از طریق اعمال قدرت حل شود. لذا گشایش فرودگاه ضمن آنکه کمکی به حل موضوع نخواهد کرد بر تنش ها نیز خواهد افزود.

سفیر آمریکا در خصوص همکاریهای نظامی جمهوری آذربایجان و آمریکا گفت : تصور می کنم همکاریهای نظامی میان دو کشور بسیار خوب بوده است. ضمن آنکه فعالیتهای آموزشی مهمی وجود

داشته که جمهوری آذربایجان در آن شرکت نموده است. بیشترین موارد این همکاریهای آموزشی درارتباط با ناتو بوده است معهذا از این منظرهمکاریهای یادشده حائز اهمیت بوده است.

وی افزود: آمریکا با جمهوری آذربایجان دررابطه با موضوعات امنیتی شامل: امنیت در دریای خزر که موضوع مهمی است همکاری دارد. تمامی موارد همکاری میان دو کشور درچارچوب توافقات

فیمابین صورت می پذیرد اما همچنان می توان این همکاریها را توسعه بیشتری داد. همچنین دو کشور همکاری بسیار خوبی در زمینه مبارزه با تروریزم دارند.

وی در مورد برنامه های هسته ای و تحریمهای اقتصادی ایران اظهارداشت: توسعه هسته ای ایران بطور آشکار موضوع بسیار مهمی است و برای دولت آمریکا از اولویت بسیار بالایی برخوردار می

باشد. رئیس جمهورآمریکا بصورت بسیار واضح اظهارنموده است ایرانی که دارای سلاح هسته ای باشد برای آمریکا غیرقابل قبول است . هرچند که وی گفته است هنوز برای فعالیتهای دیپلماتیک

فرصت باقی است.

ما امیدواریم ترکیبی از سیاست تحریم بسیار شدید و فعالیت دیپلماتیک بدون توسل به نیروی نظامی به حل موضوع منجر شود. لذا ناچاریم منتظر باشیم و ببینیم چه اتفاقاتی خواهدافتاد.

هر چند امید بر این است که در روند فعالیتهای دپیلماتیک پیشرفتهایی حاصل شود. لذا تاکید می کنم من به هیچ وجه جزو این فعالیتها نیستم و از اتفاقات پشت صحنه آن نیز بی اطلاعم. وی در

خصوص نقشی که جمهوری آذربایجان در این زمینه می تواند ایفا نماید، گفت: ایران همسایه جمهوری آذربایجان است و روابط پیچیده ای میان دو کشور حاکم می باشد. جمهوری آذربایجان و ایران

با یکدیگر در موضوعات اصولی مداوم درگیر هستند. لذا هرگونه تاثیر جمهوری آذربایجان بر تغییر روش ایران می تواند بسیار سودمند باشد.

درخصوص منازعات فلسطین و اسرائیل سفیرآمریکا گفت: موضع ما روشن است. مطمئنا حل منازعات فلسطین واسرائیل از اولویت بالایی برای دولت آمریکا برخوردار است وقطعنامه اخیر سازمان

ملل نیز بخودی خود مفید برای روند کلی منازعات نخواهد بود و جمهوری آذربایجان نیز مواضع خود را در رابطه با قطعنامه یادشده دارد.
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